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Nekaj odmeuov na dejanje spraue

Langobardski tempelj iv Čedadu. (Detajl: Tri svetnice

Kdo noj nos zastopa?
Tiha revolucija, ki je  zajela vse države 

tako imenovanega realsocializma in tudi 
Slovenijo, ima svoje odmeve in posledice 
tudi med nami Slovenci V Italiji. Reail- 
socializem je namreč dejansko vladal tudi 
med nami v Italiji. Vladal je  v pomenu, 
da je  režim v Sloveniji priznaval samo 
en del naše narodne skupnosti in sicer 
tistega, ki se je  razpoznaval v Slovenski 
kulturno gospodarski zvezi (SKGZ).

Kdor je bil oz. organizacija, ki je bila 
povezana z SKGZ, je  bila pravoverna in 
zato deležna blagoslova režima v Slove
niji. Ta blagoslov je  imel razne konkretne 
učinke od političnih privilegijev v Jugo
slaviji do raznih oblik tudi drugačne po
moči. Organizacije in ustanove, ki so bile 
včlanjene ali so vsaj simpatizirale z SKGZ, 
so uživale različne naklonjenosti iz ma
tične Slovenije.

IZKUŠNJE IZ PRETEKLOSTI
Na drugi strani smo bili vsi ostali, si

cer Slovenci po rodu in prepričanju in 
nastopanju, toda ker nismo bili ne člani 
ne simpatizerji SKGZ, nas matica ni po
znala. Zanjo smo bili nezakonski otroci, 
nepridipravi. Bili so časi, ko so nas imeli 
celo za »izdajalce«. Večkrat so nas na 
meji zavrnili, češ da smo nevarni za mir 
in red v matični domovini.

Za časa Staneta Kavčiča se je Slovenija 
skušala nekoliko približati tudi nam, M 
nismo bili v SKGZ. Razglasili so parolo 
o »enotnem slovenskem kulturnem pro
storu«. Takrat je  prišla tudi kaka mrvica 
pomoči za kulturno sodelovanje s Slove
nijo. Toda le za malo časa. V Ljubljani 
so odžagali Kavčiča in po njegovem od
hodu se je  povrnilo prejšnje stanje. Nas 
nečlanov SKGZ niso več poznali.

Toda življenje je šlo naprej. Sčasoma 
so v slovenski partiji prišli na površje 
novi ljudje z bolj sodobnimi idejami, 
usmerili so se v demokracijo. S tem so 
tudi meje postajale bolj odprte in znova 
so se iz Slovenije navezali določeni kul
turni stiki in zamenjave tudi z nečlani 
SKGZ.

SPREMEMBE OKROG NAS
Lani pa nenadoma preobrat v celem 

sovjetskem bloku in še prej v SR Slove
niji. Tako smo prišli do svobodnih de
mokratičnih volitev v Sloveniji letos v 
marcu. Opozicija oz. Demos je zmagal, 
SKP ali stranka demokratične prenove 
(komunisti) je  morala v opozicijo. S tem 
je  bilo konec njenih privilegijev in tudi 
privilegijev SKGZ v Italiji.

Nova vlada je dala vedeti, da so ji ena
ko pri srcu vsi Slovenci po svetu, tudi 
v zamejstvu. To je pokazala tudi s tem, 
da so nekateri njeni predstavniki obi

skali zamejstvo in se srečali z vsemi slo
venskimi komponentami vsaj na Tržaškem 
(na Goriško so prišli šele pred krat
kim).

S tem se je  SKGZ znašla v zagati. Kaj 
zdaj v novih političnih razmerah? Zato 
so v soboto, 14. julija v Trstu sklicali 
programsko konferenco, ki naj pokaže 
najboljšo rešitev v novih razmerah. Njen 
predsednik Klavdij Palčič je  svoj referat 
takole začel: »Spremembe okrog nas so 
takšne in tolikšne, da smo tudi Slovenci 
v Italiji neizbežno zajeti v ta  široki tok 
dogajanja in se moramo zato v njem 
znajti in izplavati.«

Nato je  nakazal dva problema: Potrebo 
po nekem> skupnem narodnem forumu, 
ki naj zastopa vse Slovence v Italiji tako 
pred italijansko republiko, ki pripravlja 
zakon o naši zaščiti, kot pred republiko 
Slovenijo, ki noče videti samo enega dela 
rojakov. Drugi problem je  bil notranja 
organizacija SKGZ.

Nas zanima danes prvi problem: enotno 
zastopstvo. Svoje spoznanje je  predsed
nik Palčič takole zastavil: »Ali bomo znali 
oživiti neko skupno in od vseh priznano 
predstavništvo, ki se bo znalo odločno 
zavzeti za bistvene interese naše skupno
sti, ki mora prav s takšnim predstavniš
tvom ohraniti toliko samostojnosti in spo
sobnosti nastopanja, da bo lahko osebek 
in torej sogovornik bodisi republike, v 
kateri živimo, bodisi Slovenije oziroma 
Jugoslavije.

ENOTNO PREDSTAVNIŠTVO
Zamisel ni nova in so jo Slovenci že 

znali rešiti. Že po prvi svetovni vojni so 
naši politiki ustanovili Narodni odbor, v 
katerem so bili zastopani takratni libe
ralci in Slovenska ljudska stranka. Iz
ključena je  bila komunistična partija

Med zadnjo vojno so v Sloveniji prav 
tako imeli Narodni odbor, v katerem so 
bile zastopane vse slovenske demokratič
ne Stranke razen partije (SLS, liberalna 
stranka in socialisti). Ta Narodni odbor 
obstaja še vedno med zdomskimi Sloven
ci po svetu. Podobno bi lahko rešili vpra
šanje »skupnega od vseh priznanega pred
stavništva« tudii sedaj med nami pod po
gojem, da se združijo vsi demokratično 
čuteči Slovenci na podlagi enakopravno
sti in enakega dostojanstva vseh skupin. 
Partija ni toga do sedaj hotela, vedno je 
bila za »vso oblast«. Se je sedaj zares 
spreobrnila?

Morda bi pa takšno predstavniško telo 
sestavili kako drugače in ne iz zastopni
kov političnih strank? Velja razmisliti, saj 
v novih razmerah bi takšno resnično de
mokratično predstavništvo bilo koristno.

(r+r)

»DEMOKRACIJA«
Začnimo s tednikom Demokracija (10. 

jul.). V uvodniku se oglaša Spomenka 
Hribar. Začenja: »8. julij je bil velik dan. 
Njegov pomen bo odkrivala še dolga pri
hodnost. Tega dne smo postali spet neokr
njen ”cel" narod; s tem, da smo se po
klonili spominu doslej namenoma zamol
čanih, ne da bi pozabili na tiste, ki smo 
se jih  javno že prej spominjali, smo spre
jeli svojo preteklost nase. Mirno, dosto
janstveno, zrelo. Komunizem in antikomu
nizem sta odšla v preteklost, ostali smo 
ljudje, z bolečino zazrti v preteklost, z 
upanjem v prihodnost. Slovenci smo s 
spravo pokazali, da smo veliki: sprave s 
svojo preteklostjo, ki je  bila zaznamovana 
s krivdo zoper sebe ali druge, še niso 
naredili veliko večji in bolj "kulturni” 
narodi, kakor pa smo mi, na primer 
Nemci... Postavili smo nov začetek svoje 
nacionalne zgodovine, svoje prihodnosti.«

»DRUŽINA«
Družina posveča spravi tri članke in še 

pismo župnika Janeza. Ta spominja na 
zgodovinsko resnico, da je bila v Slove
niji ravno Spomenka H ribar tista, ki je 
prva odprla kampanjo za spravo. Takole 
piše: »Sedem let je  že od tega, odkar si 
po srečanju z dejstvom povojnega pomo
ra slovenskih mož in fantov, s pisano be
sedo prebila zakleti molk, ki je  tesnobno 
trgal in maličil slovensko notranjost. S 
tem dejanjem si prehitela nas, ki smo "uči
telji v Izraelu”; prehitela si tudi parti
jo, ki je  svoj čas za priznanje in obžalo
vanje zamudila...«

Izkazalo pa se je, da se ob tej prilož
nosti ni nihče spomnil na intervju Borisa 
Pahorja in Alojza Rebule z Edvardom 
Koobekom o pokolu domobrancev po voj
ni. Ta intervju in resnica o poboju do
mobrancev in drugih po končani vojni je 
presunil Spomenko Hribar in še mnoge, 
da so se zgrozili nad takratkim  početjem 
in začeli misliti na spravo.

PRIMORSKI DNEVNIK
Ta slovenski dnevnik v zamejstvu je

Po zadnjih upravnih volitvah se veliko 
razpravlja in piše o vlogi strank in poli
tičnih gibanj. Javno mnenje je  letos še 
posebej razburil uspeh nekaterih krajev
nih zvez ali »lig«, ki so zlasti v severni 
Italiji doživele lep uspeh. Posebej gre tu  
zabeležiti prodoren in skoraj nepričako
van porast Lombardske lige, ki je npr. v 
deželnem svetu zastopana s 15 svetovalci. 
Tudi v tisku je veliko polemik, dn s tem. 
v zvezi zlasti njen voditelj sen. Bozzi s svo
jimi večkrat ognjevitimi izjavami kar tek
muje z vsedržavnimi strankam i v ostri 
polemiki. Pred časom je sam predsednik 
republike (sicer posredno) ošvrknil pojav 
teh list, ki da rušijo enotnost države. Ve
like stranke očitajo tem avtonomistom, 
da uganjajo rasizem, češ da so proti juž
nim priseljencem (podobno kot se je  pred 
leti dogajalo okoli Beneške zveze (Liga 
Veneta).

Polemika okoli teh vprašanj je  za nas 
relativnega pomena. Naša zamejska stvar
nost ni podobna, še manj enaka gori 
omenjenim. Vsekakor pa m orda velja pod
črtati nekaj stvari, ki so splošnega oz. 
širšega pomena. Slovenska manjšina se 
preko svojih ustanov in predstavništev 
(tudi svoje stranke) 'bori za priznanje 
osnovnih narodnostnih in jezikovnih p ra
vic v duhu republiške ustave in medna
rodnih pogodb in listin o manjšinskih 
pravicah.

Nima pa naša borba tega ostrega avto- 
nomistično-regionainega prizvoka, kot ga
kaže recimo kaka »liga«. Niti ne gre tu 
za vprašanje sever-jug dn zadevno negativ
no gledanje na priseljence (danes tudi in 
zlasti iz dežel Tretjega sveta). Jasno pa

posvetil vprašanju sprave in Kočevskemu 
Rogu kar precej pozornosti. V svojih po
ročilih in člankih je  pa nihal Od nekate
rih zelo pozitivnih poročil Boga Samse 
do zelo polemičnih in omalovažujočih. Vi
di se, da so v taboru naših levičarjev 
mnenja dokaj različna, gredo od trdoži
vih stalinistov do umirjenih levičarjev, 
ki si morda res želijo demokratičnih od
nosov med narnd in .pomiritve s pretek
lostjo. Omalovažujoče je npr. poročal o 
slovesnosti sprave same (10. jun.), tako 
da se je  oglasila bralka iz Solkana ki za
nika trditev PDk, da so bili na slavju 
odsotni Primorci, saj je  bilo veliko av
tomobilov s tablicami GO (YU), KP (YU), 
TS. Vemo tudi, da sta bila na slavnosti 
dva avtobusa iz Nove Gorice, iz Brd in 
še od drugod.

O različnem gledanju na dejanje sprave 
med zamejskimi levičarji priča npr. pi
smo Neve Lukeš. »Povsem razumljivo je 
in se strinjam  s tem, kar ocenjujemo kot 
pieteto, sočustvovanje do mrtvih, pa tudi 
do tistih, ki jih objokujejo.« piše Lu- 
keševa.

»Vse to pa se ustavi potem, ko se začenja 
istovetiti in postavljati vse padle na isto 
raven. Res je, da je bilo m rtvih z ene 
in druge strani. Toda eni so padli zato, 
ker so vedeli, da predstavljata nacizem 
in fašizem ne samo konec svobode za 
ves svet, temveč konec tudi za nas, za 
naš narod, drugi so padli za povsem dru
gačne cilje...« (PDk 13. julija).

Avtorica pisma spregleda, da so domo
branci in drugi bili pobiti po končani 
vojni in po zmagi revolucije; da je bilo 
pobitih tudi lepo število nemških ujet
nikov, in to brez sodbe in obsodbe. Eno 
je pasti v boju, pravičnem ali ne, nekaj 
drugega je pokol razoroženih vojakov in 
civilistov po doseženi zmagi. Katynski po
kol vsi obsojajo. Ali je  bilo v Kočevskem 
Rogu in drugod kaj drugega kot pokol 
brez sodbe, kot je  poudaril sam Kučan?

Drugo: večina partizanov je šla v gozd 
v prepričanju, da se bori za svobodo. To
da kaj se je  izcimilo iz te svobode? 
Diktatura, 'ki jo je slovensko ljudstvo ob

je, da smo se tudi mi vedno upirali umet
nemu namernemu naseljevanju na pre
težno slovensko ozemlje, ki je marsikje 
že prineslo znatne spremembe v etnični 
sestavi zadevnega območja.

Kje pa lahko vidimo določene analo
gije in morda skupna stališča? Odgovor 
na to  ne le retorično vprašanje seveda ni 
enostaven. Nedvomno je, da pomeni po
ceni in totalno napadanje teh »lig« na 
drugi strani podporo in obrambo držav
nega centralizma. Rimski duh je  od vedno 
sovražil avtonomijo posameznih delov dr
žave in marsikdaj videl v avtonomizmih, 
zlasti v onih ob mejah države, k jer žive 
narodne manjšine, možne rušitelje držav
ne celovitosti.

Zato je  danes prav to pretirano pole
miziranje z Lombardsko ligo, ki ima svo- 

, je parlam entarce v rimskem in evrop
skem parlamentu, nezdravo. Predvsem, za
to, ker odločno zagovarja prej omenjeni 
državni centralizem in ustvarja v javnem 
mnenju prepričanje, da je vse, kar diši 
po avtonomiji, negativno in zato vredno 
obsodbe.

Danes živimo v času evropskega zdru
ževanja. Marsikdo >se sprašuje, čemu nova 
cepljenja v lokalne ali deželne stranke in 
gibanja. Morda je tudi v tem pomisleku 
nekaj resnice. Res je  pa tudi, da m ora 
nova Evropa ovrednotiti predvsem vse 
svoje stvarnosti, med katere spadajo tudi 
določene regionalne skupnosti. Prav ta
ko — in še zlasti v našem prim eru — 
vse narodnostne skupnosti in manjšine. 
Le tako bo nova politično združena Ev
ropa res Evropa narodov in dežel.

Spectator

sodilo in zavrglo letos na svobodnih de
mokratičnih volitvah. Ali so se naši p ri
morski fantje in tudi pokojni b ra t Neve 
Lukeš zavedali, da se borijo za novo dik
taturo, ko so peli: »Slovenija, sovjetska 
bodeš ti«? Torej ne svobodna, temveč 
sovijetska. Svobodna je  postala šele se
daj, ko je novi slovenski parlament spre
jel deklaracijo o njeni suverenosti. Zakaj 
dobromisleči levičarji ne priznajo: »Vsi 
smo bili zapeljani«? Svoboda je  prišla 
šele sedaj z demokratično izvoljenim par
lamentom. O naših zakrknjenih kornu- 
nistih-stalinistih ne govorim; ti so še ved
no pijani od tedanje propagande. O pi
jancu pa je  znano, da se spreobrne, ko 
se v jamo zvrne. K. Humar

Ugleden gost pri SSk 
u Gorici

V četrtek, 12. junija je  bil v Gorici na 
povabilo tajništva SSk v gosteh Matjaž 
Šinkovec, ki pri novi slovenski vladi vrši 
posle predsednika parlamentarne komisije 
za zunanje zadeve, sicer pa je iz vrst 
Demosa in pripada socialdemokratski 
stranki. Spremljal ga je vidni predstav
nik Demosa iz 'Nove Gorice Ivo Hvalica, 
ki je  bil tudi pobudnik srečanja.

'Slovensko stranko so zastopali tajnik 
M. Špacapan, predsednik M. Breščak, 
Karlo Brešan, Renco Frandolič, Štefan 
Bukovec in H. Koršič.

Goriški politični predstavniki so ljub
ljanskega gosta kar se da na tanko sezna
nili s problematiko slovenske manjšine 
v Italiji, zlasti pa so mu skušali dati 
ustrezne informacije glede dosedanjega de
la in življenja demokratičnih in katoliških 
Slovencev, ki so kljub pomanjkanju sred
stev in moralne pomoči iz matične do
movine znali ustvariti veliko dobrega in 
trajnega za ohranjanje slovenske 'besede 
in imovine v Italiji.

Sestanek je  namenoma potekal v sejni 
dvorani pri Katoliškem domu, tako da je 
g. Šinkovec lahko imel tudi neposreden 
pogled na realnost slovenskih struktur na 
Drevoredu 20. septembra. Po razgovorih 
je bil na sporedu obisk Katoliškega doma, 
telovadnice ob njem, Zavoda sv. Družine, 
stavbe na Placutli, Katoliške knjigarne in 
Kulturnega doma, kjer se je predstavnik 
slovenske vlade mogel na lastne Oči pre
pričati o razkošnosti te stavbe v primeri 
z ostalimi.

Po kratkem postanku v Palače Hotelu, 
k je r se je naš gost seznanil s slovenskim 
podjetnikom V. Levstikom, so se pogo
vori nadaljevali p ri večerji v restavraciji 
Nanut.

Predsednik zunanjepolitične komisije pri 
slovenskem parlamentu je pokazal veliko 
zanimanje, hkrati pa tudi že poznanje 
naših razmer, saj je  med drugim avtor 
publikacije, ki bo kmalu izšla, o Slovencih 
v svetu.

Goriške predstavnike SSk je  seznanil z 
namenom, da tekom oktobra skliče raz
širjeno sejo zunanjepolitične komisije s 
predstavniki zamejskih Slovencev v Ljub
ljani, na kateri naj bi se izdelale pro
gramske smernice za bodoče upravljanje 
in načine podpore narodnih manjšin v 
Italiji in Avstriji, seveda s povsem dru
gačnimi predpostavkami kot doslej.

Sv. oče na počitnicah
Sv. oče Janez Pavel II. je tudi letos 

odšel na kratke počitnice v Dolino Aosta. 
Vsak dan naredi kak daljši sprehod po 
bližnjih gorah in planinah. Navadno od 
10. ure dopoldne do večera. V Vatikan se 
vrne konec tedna.

Hrvaški novomašniki
Hrvaške škofije so letos imele 37 novih 

mašnikov in sicer: zagrebška 7, splitska 
4, djakovska 8, reško-senjsko 2, subotiška 
2, krška tri novomašnike; redovnih novo- 
mašnikov je  bilo 11.

Problem nionomističn
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Langobardi
Razstava o Langobardih, ki jo je dežela 

Furlanija-Julijska krajina pripravila, nam 
prikliče v spomin ta  bojeviti in -še v 
mnogočem nepoznani narod, ki vsekakor 
predstavlja del naše zgodovine. Vračajo 
se Langobardi in skupaj z njim i njihove 
zgodbe ter njihova zgodovina. Vrača se 
neka davna prisotnost m ed nami, ki o 
njej pričata razstavi v Čedadu ter v Villi 
Manin. Preko razstavljenih predmetov bo
mo občudovali te »barbare«, kd so bili 
m ojstri ne samo v bojevanju, ampak tudi 
v zlatarski tehniki. Občudovali bomo tako 
križe dn fibule, nakit, orodje in orožje, 
način kovanja zlata in kovin, obdelovanje 
kamna in oblikovanje gline, skratka od
krili bomo kulturo nekega naroda, ki je 
živel na tem ozemlju pred več kot 1400 
leti.

Kdo so bili Langobardi? Pavel Wamer- 
frid, bolje poznan kot Pavel Diakon, lango
bardski zgodovinar, ki je  živel v drugi 
polovici 8. stol., nam v svoji H istoriji 
Langobardorum pripoveduje, da je  bila 
dežela, iz katere so izhajali njegovi pred
niki, Skandinavija. V 1. stol. pr. Kr. jih 
zasledimo na ozemljih okoli- današnjega 
Hamburga, kjer se zadržujejo celih 300 
let. Nato jih  pot popelje preko Morave, 
Donave in Dunaja do panonske nižine. 
Dvainštirideset let živijo Langobardi, ali 
možje dolgih brad, v okolici Blatnega je
zera. 1. aprila 568 pod vodstvom Alboina, 
tedanjega langobardskega kralja, vdrejo 
v Italijo.

Zlati križ vojvode Gisulfa

Prvo mesto, ki ga Langobardi zasedejo, 
je  Čedad ali Forum Julii, ki se !bo v lan
gobardski dobi preimenoval v Civitas Au- 
striae, tj. »»najbolj vzhodno mesto Italije«. 
Leta 569 pade Milan, zasedejo Pavio, ki 
postane glavno mesto langobardske drža
ve. Osvajanje Italije se nadaljuje in leta 
643 kralj Rothari zavzame Genovo. Dol
gih 200 let vladajo Langobardi nad do
bršnim  delom Italije. Postali so tako moč
ni, da so celo grozili papeški državi. Saj 
je papež Hadrijan I. leta 772 grozil z 
izobčenjem zadnjemu langobardskemu 
kralju, če ne bi umaknil čet, ki so se 
utaborile pred Rimom z namenom, da 
mesto zavzamejo. Vojaški poseg Karla 
Velikega je  napravil konec vsej zadevi dn 
tudi langobardskemu kraljestvu.

Preden se je spustilo v Italijo, je lan
gobardsko ljudstvo bilo v veliki večini 
globoko vezano na poganstvo. Njihovi sta
rodavni obredi in navade živijo še dolgo 
časa in se prepletajo s krščanskimi. Do
končno sprejmejo krščansko vero za časa 
kralja Autarija. Spreobrnitev ima pa po
memben učinek, saj od tedaj izgine iz 
langobardskih grobov vsa grobna oprema. 
Tako zmanjkajo arheološka pričevanja za 
preučevanje prisotnosti Langobardov pri 
nas. Nadomestijo jih  drugi viri, predvsem 
pisani dokumenti, ki postajajo v družbe
nih odnosih vse pogostejši.

Omenili smo grobno opremo, ki je  naj
pomembnejši vir dokumentacije o življe
nju in navadah tega ljudstva. Tako nam 
grobovi vojščakov' govore o orožju, ki so 
ga rajni nosili v življenju. Za pasom so 
nosili »spatho«, dolg dvorezen meč, nato 
»sax«, bojni nož, sulice, loke, sekire, šči
te. V ženskih grobovih so našli velik del 
ženskega oblačila. Pomembna elementi so 
bile fibule: v abfliki črke S in okrogle 
ploščate fibule. Zelo so bile priljubljene 
pisane ogrlice, glavniki, škarje  in razni 
obeski. Nič čudnega torej, da je  na raz
stavi največ arheoloških najdb dz grobišč.

V Čedadu si lahko ogledamo v glavnem 
predmete, ki so jih odkrili v m estu sa
mem ali v območju čedajskega vojvod
stva. Le malo izdelkov prihaja iz bolj 
oddaljenih krajev. V ta okvir spadajo fi
bule (sponke), nakit in predm eti za vsak
danjo rabo, ki so jih  odkrili v Sloveniji. 
(Razstavljeni so v prvi sobi in niso v 
katalogu.) Obiskovalca bi rad opozoril še 
na sarkofag vojvode Gisulfa in njegovo 
bogato opremo, na prepis Historiae Lan
gobardom«! Pavla Diakona iz 8. stol., pa 
še na Codex s. Marka iz 5. stol., na ka-

so se vrnili

teram bo pozorni obiskovalec našel latin
ska, germanska in  slovanska imena, ki so 
bila napisana v teku stoletij. Vsega skupaj 
1500 imen, ki so se nabrala do 10. stol.

Seveda se razstava ne konča z ogledom 
razstavljanih predmetov, ampak se nada
ljuje še po čadajskih ulicah v stolnico, 
k jer se nahajata izredni priči langobard
ske kiparske umetnosti dn sicer: Kalistov 
baptistarij in Ratchisov oltar.

Ko smo si še ogledali tako imenovani 
»Langobardski tempeljček« in njegove zna
menite štukature, ki je  do nas prišel v 
svoji arhitekturni popolnosti, se lahko 
preselimo v Villo Manin pri Passarianu, 
kjer je drugi del razstave. Organizatorji 
so za to odlično poskrbeli z avtobusno 
povezavo, ki je  že vključena v ceno vstop
nice. V Passarianu v čudovitem okviru 
Ville Manin zaživi pred našimi očmi lan
gobardski narod od selitve iz Panonije do 
naselitve v Italiji, od arhitekture, skulp
ture in slikarstva do različnih trenutkov 
njegovega kulturnega življenja. Vsekakor 
lepa in bogata razstava, ki je  vredna 
ogleda.

DUHOVNA MISEL ZA 16. NAVADNO NEDELJO
»Nebeško kraljestvo je podobno...« (Mt. 13, 24)

Tudi tokrat nas božja beseda vabi, da razmišljamo ob prilikah iz Matejevega 
evangelija. V njih bi morali odkriti sporočilo, ki ga je Jezus skušal približati poslu
šalcem s slikami iz narave. Podobno kot v priliki o sejavcu, tudi v priliki o semenu 
in ljuljki (plevelu), pisatelj evangelija doda kratko razlago, ki je verjetno ena prvih 
homilij Cerkve. ,

Vse prilike povezuje med seboj resnica o »božjem kraljestvu«, ki je osrednja 
tema Jezusovega oznanjevanja: Bog hoče, da si človek zopet pridobi podobo pred 
prvim grehom.

Tako je božje kraljestvo najprej »podobno človeku, ki je posejal dobro seme 
na svoji njimi. Medtem ko so ljudje spali, je prišel njegov sovražnik, zasejal ljuljko 
med pšenico in odšel« (Mt 13, 24-25). V življenju tega sveta, ko se človek trudi, da 
bi uresničil zahteve božjega kraljestva, je prisotno poleg dobrega tudi zlo. Dalje, 
pravi Jezus, je »nebeško kraljestvo podobno gorčičnemu zrnu« in »kvasu« (Prim.
Mt 13, 31-33). Začetki božjega kraljestva so bili neznatni in skromni, brez vidnih
zunanjih uspehov. Jezusu samemu so kot »Sejavcu« in »Pastirju« nasprotovali, ga 
preganjali in kočno usmrtili na križu. Podobno usodo je morala sprejeti tudi prva 
Cerkev. Kljub temu pa je imel Jezusov evangelij takšno moč, da je preusmeril tok 
človeške zgodovine.

Od vedno si na polju zgodovine nasprotujeta dobro seme in plevel, dobrota in 
:-lo, človekov Prijatelj in Sovražnik. Jezus fie dal /vsem enake možnosti in potrpež
ljivo pričakuje čas žetve, ko bo »poslal svoje angele in pobrali bodo iz njegovega 
kraljestva vse pohujševalce in kršilce postave. Vrgli jih bodo v ognjeno peč, kjer 
bo jok in škripanje z zobmi. Takrat se bodo pravični zasvetili kakor sonce v  kra
ljestvu svojega Očeta« (Mt 13, 41-42).

MILAN NEMAC

Bralci pišejo

Iz življenja naših ljudi

Že šestič smo se srečali
Svet Slovenskih Krščanskih Izseljencev 

v Evropi (SSKIE) je imel 9. in 10. junija 
svoje šesto zasedanje med švicarskimi Slo
venci, v Ziirioh-Seebachu. Zahvala velja 
p. Robertu Podgoršku za to srečanje v 
župnijski dvorani »Maria Lourdes«. Na 
sestanku smo se srečali Slovenci iz Fran
cije, Belgije, Nemčije, Švice, rojakinja iz 
Kanade in naš predavatelj iz Slovenije 
dr. Rudi Koncilija.

Sramotilni steber v Ljubljani
V sobotni prilogi ljubljanskega Dela je 

bil 7. ju lija  letos pod PP 29 objavljen 
zapis z gornjim naslovom.

Živim pod ljubljanskim gradom pa vsak 
dan večkrat prehodim  pot od cerkve sv. 
Jožefa po Zrinjskega Otlici do Ciril-Meto- 
dovega trga in mimo sramotilnega stebra 
pred škofijo. Umetniško in zgodovinsko 
vrednost tega stebra, katerega obstanek 
mi je  po nedeljski spravni slovesnosti 
v Kočevskem Rogu popolnoma nerazum
ljiv, dokazuje v svojem zapisu konserva
tor ljubljanskega regionalnega zavoda za 
varstvo naravne in kulturne dediščine. 
Celo njegov izvor iz slovenske krščanske 
tradicije, pa tudi upravičenost in namen 
prsta. Vendar pa vseeno dopušča pomi
sleke o resničnosti zgodovinskega spomi
na o škofovem .posredovanju za razgon 
demonstrantk.

Če grem po vrsti in upoštevam nezado- 
kumentirane ustne informacije sodelavcev 
raznih uradov, moram najprej ugotoviti, 
da stoji steber na robu cerfcvene zemlje, 
pripadajoče stolnici,, da za njegovo izgrad
njo ni bilo izdano nikakršno, tudi ob nje
govi postavitvi potrebno soglasje, najmanj 
pa od lastnika zemljišča. Prav tako ni 
takih ali drugačnih dokazov, da je  tedanji 
škof Rožman naročil razgon množice, am
pak obstoji pričevanje, da je  celo spre
jel njeno delegacijo, kar je  splošno znano 
in tudi priznano.

Kot vzgojenega v starih časih kapitali
zma, ki ga prav sedaj spet odkrivamo, 
me pa moti tisti prst in njego smer ka
zanja. Kot kaže, samo umetniki zamenja
jo navadnim ljudem jasno smer kazanja 
in lahko kršijo navade lepega obnašanja. 
Pri mojem vzgajanju so me namreč učili, 
da nd vljudno kazati s prstom  in nemalo
k rat sem jih  dobil od mame po nosu, če 
sem to počel. Tudi izkušnje iz zadnjih 
dni jugaboljševizma nas učijo, da tako 
kazanje ni primerno, saj smo imeli Slo
venci kar precej sitnosti zaradi kazanja 
s prstom starega gorenjskega boljševiške- 
ga prvaka na Zboru boljiševikov v Beo
gradu.

Sicer bi se zgodovinski spomin o škofu 
Rožmanu skupaj z njegovo vlogo pri ome
njeni demonstraciji lahko razjasnil, če bi 
RSZN (ki pravi, da so vsi njegovi arhivi 
dostopni) objavil uradni škofijski mate
rial, ki ga je  zaplenil od procesu proti 
škofu in odnesel njegovi obrambi.

Zato menim, da bi ta res sramotilni 
steber moral biti odstranjen. V skladu z 
zakonskimi predpisi ali brez njih. Saj 
tudi naše deklaracije o neodvisnosti ni
smo sprejeli čisto v skladu s predpisi.

Uradno naj se premesti v kak muzej. 
Neuradno pa, upam, da ga bo kdo od
stranil, saj je samo »sprejanje« premalo!

Zdenko Zavadlav

KRATKE NOVICE

Ali bo sv. oče obiskal Slovenijo?
V Ljubljani je bil pretekli teden na 

uradnem obisku papdški nuncij rnsgr. Ga
briele Montalvo. Srečal se je z nadškofom 
Šuštarjem  in s6 z njim  zadržal v daljšem 
razgovoru. Nadškof je izrazil željo, naj 
bi papež obiskal Slovenijo.

Nuncij je bil gost tudi p ri nekaterih 
zastopnikih slovenske vlade. Tako je  imel 
razgovore z Milanom Kučanom in Ciri
lom Zlobcem, dalje z ljubljanskim  župa
nom ter zunadjim m inistrom  Slovenije 
Ruplom. 14. julija se je  udeležil začetka 
seje slovenske pokrajinske škofovske 
konference.

Msgr. Montalvo je  pojasnil, da je prišel 
v Slovenijo predvsem zato, da se osebno 
seznani s položajem v Sloveniji v seda
njem  trenutku. Izrazil je  zadovoljstvo za 
dobre odnose med Cerkvijo in oblastmi
v Sloveniji te r  upanje, da se bodo td še 
izboljšali.

Ponatis knjige 
»Črna maša za pobite Slovence«
V petek, 6. juMja dopoldne je  bila v 

Društvu slov. pisateljev v Ljiibljani od
lično obiskana predstavitev knjige, ki jo 
je leta 1949 spesnil dr. Tine Debeljak in 
jo je bogato ilustrirala njegova Svakinja 
Bara Remec. Knjiga je verna kopija ori
ginala. Izdajo sta oskibela člana prega
njane četverice David Tasič in časnikar 
Marko Jensterle.

Pomoč ustanove »Cerkev v stiski«
Ustanova je nastala takoj po vojni po 

prizadevanju redovnika Werenfrieda van 
Straatena. Ustanova je učinkovito poma
gala nemškim beguncem. Ko se je  Nem
čija ekonomsko opomogla, je ustanova po
magala na drugih področjih. Njena prva 
skrb pa je bila vedno Cerkev za železno 
zaveso. Lani je ustanova zbrala 57 mili
jonov dolarjev. Največ denarne pomoči 
prihaja iz Nemčije. Polovico zbranega de
narja je ustanova namenila za potrebe 
Cerkve v srednji in vzhodni Evropi. Dru
ga polovica pa je  namenjena Cerkvi v 
deželah Tretjega sveta. S pomočjo usta
nove je bilo lani uresničenih 6000 raznih 
iniciativ in načrtov.

Najprej smo udeležencem, ki so bili pr
vič na takem srečanju, podali pregled na
še organizacije in jim  na kratko predložili 
temeljne misli, ki jih  nameravamo še to 
leto zapisati v definitiven statut za prija
vo SSKIE-a v Franciji (Pariz), v Belgiji 
(Maasmechelen) in v Nemčiji (Stuttgart).

V statu tu  bomo poudarili predvsem naš 
namen, da hočemo po krščanskih načelih 
ohranjati in gojiti slovenstvo, združevati 
Slovence po Evropi in v svetu, se povezo
vati v korist celega slovenskega naroda. 
Na tujem bomo kot verni Slovenci gradili 
most med Slovenci in narodom.

Druga točka: Srečanje Slovencev na Sv. 
Viašrjah in Slovenski Dom Srečanja na 
Višarjah.

Letos bo srečanje Slovencev na Višarjah 
v nedeljo, 5. avgusta (torej samo eno
dnevno). Dopoldne od 10. do 12. ure bosta 
dve predavanji o zgodovini Slovencev že 
v prostorih Slovenskega Doma Srečanja, 
za katerega je  poskrbel izseljenski duhov
nik v Belgiji Vinko Žakelj, ki nam že 
dolga leta gOvori, kako je važna za Slo
vence točka na Višarjah. Po predavanju 
bo službo božjo vodil škof Jenko ob 13. 
uri.

Zakaj se zbiramo na Višarjah?
Te ležijo na trom eji med slovanskim, 

germanskim in romanskim svetom, kjer 
so naši pradedje namesto mejnika posta
vi cerkev Mariji v čast.

Zaradi svojega izjemnega položaja med 
tremi velikimi narodnimi skupinami, ki 
v glavnem sestavljajo Evropo, so Višarje 
postale simbol združene Evrope in višar- 
ska Marija je dobila naslov Kraljica 
Evrope.

Zato moramo biti na Višarjah navzoči 
predvsem mi, Slovenci, ki smo z Višar- 
jami že stoletja tako tesno povezani, da 
so Višarje že našim prednikom postale 
simbol slovenske vernosti in trdoživosti.

Naša »Hiša Srečanja« nam bo pomaga
la, da bomo tudi tu, na Višarjah, ve
ljavno opravljali svoje poslanstvo kot 
ljudje, kot kristjani in kot sinovi in 
hčere svojega naroda.

Ker so Višarje naša skupna zadeva in 
so problemi, s katerimi se ubadamo, tudi 
naša skupna zadeva, naj bo naše srečanje 
na Višarjah v nedeljo, 5. avgusta srdčanje 
Slovencev iz tujine, zamejstva in domo
vine.

Dr. Rudija Koncilija, ki je  v Sloveniji 
odgovoren za versko vzgojo odraslih, smo 
naprosili, da nam govori o temi: »Moralna 
kriza in Slovenci«. V dveurnem predava
nju nam je prikazal pojave, ki ogrožajo 
obstoj našega naroda. To so splav, raz- 
poroka in samomori.

Z novimi razmerami v domovini nasta
ja jo  tudi za izseljence novi časi. Marsikaj 
se bo spremenilo na boljše. Odslej bo 
možna tesnejša povezava in sodelovanje 
vseh Slovencev. To so veliki časi, ki po
trebujejo močnih, bistrovidnih in požrtvo
valnih krščanskih osebnosti. Polde Cvesle

Abortus, abortus...
Agencije poročajo, da znaša število pro

stovoljnih splavov po celem svetu že 50 
milijonov. Toliko še nerojenih otrok 
umrje, ker so ljudje iz egoizma pozabili 
na peto božjo zapoved. Ali naj Bog mirno 
gleda na takšno človekovo početje?

Zakaj se nisem udeležil žalnega 
obreda v Kočevskem Rogu
Do zadnjega sem bil prepričan, da bom 

8. julija lahko prišel na komemorativno 
slovesnost za pobitimi domobranci in pri
nesel venec. Živel sam v pričakovanju, da 
se mi bo ta želja izpolnila. Sam sam 
namreč eden tistih, ki so jih  Angleži zvi
jačno predali Titovim partizanom v Ve- 
trinju in sem potoval v transportu, ki se 
je  začel 29. m aja 1945 ter nadaljeval pot 
preko Pliberka, Dravograda, Slovenj Grad
ca in naprej v Teharje. Takrat, ko sem 
pobegnil jz transporta sm rti in so moji 
tovariši odhajali v sm rt v jam e okoJi 
Teharij in v brezna Kočevskega Roga, so 
mi naročali, da naj, če se bom rešil, po
vem svetu, kako so umrli slovenski do
mobranci. Obljubil sem jim , da jim  bom 
ostal zvest vse življenje. Bog mi je  v ti
stih usodnih trenutkih dal moči, da sem 
se uspel rešdti, istočasno pa sem dobil 
zadolžitev-poslanstvo, da tudi za ceno svo
jega življenja ne pozabim obljube, ki sem 
jo dal domobranskim borcem, ko so od
hajali v smrt.

Ob letošnjih navdušujočih pripravah na 
veliki dan — 8. julija —, nisem mogel 
ponoči niti spati, tako sem bil vznemir
jen ob misli na ta  usodni in zgodovinski 
dan.

Prva mrzla prha je  bila izjava Sekre- 
•riata za notranje zadeve republike Slove
nije, ki je bila objavljena v Tribuni (št. 
7 z dne 23. aprila letos), ko je z menoj 
imel intervju Tribunin urednik Torni 
Drozg. V izijavi notranje ministrsvo med 
drugim pravi: »... kakor vsako drugo ose
bo, ki jo  bremenijo vojna hudodelstva, 
bi tudi Vinka Levstika izročili pristojne
mu sodišču...«

Druga hladna prha je  bila izjava na
čelnika SDV, Štefana Tepeša, ki jo je po
dal v intervjuju z Miranom Lesjakom, 
odgovornim urednikom Mladine, ko je  na 
njegovo vprašanje, če štejejo med ljudi, 
ki so osumljeni vojnih hudodelstev, tudi 
znanega slovenskega političnega emigranta 
Vinka Levstika iz Gorice in če spremlja
jo njegovo dejavnost, odgovoril: »Ja,
Levstik je osumljen vojnih hudodelstev, 
zaradi česar je bil in je  še vedno za nas 
zanimiv, nd pa pod popolnim nadzor
stvom.«

Zavoljo omenjenih mrzlih prh in in dru
gega sam pisal Igorju Bavčarju zasebno 
pismo, v katerem sem izrazil željo, da bi 
mi poslal izjavo, ki bi pomenila garanci
jo za moj neoviran prihod v Slovenijo, s 
tem pa sevdda tudd zagotovilo, da so v 
Sloveniji dokončno ukinjeni udbini »za
koni džungle«. S svojim (tokratnim) pri
hodom v Slovenijo mislim seveda samo 
udeležbo na komamorativni slovesnosti v 
Kočevskem Rogu. Minister Bavčar mi na 
pismo ni odgovoril. Namesto njegovega 
odgovora me je v petek, 6. julija, obiskal 
deželni predsednik Slovenske skupnosti 
Marjan Terpin ter mi prinesel sporočilo, 
da im sedanji uradni krogi v Sloveniji 
(Bavčar?) resno odsvetujejo mojo udelež
bo na slovesnosti v Rogu. Razlog naj bi 
bil v na novo nastalih političnih razme
rah v Srbiji in na Kosovu.

Zaradi vsega tega, sklicujoč se tudi na 
izjavo predsedstva republike Slovenije v 
zvezi z domnevnimi hudodelci in na iz
jave predsednika slovenske vlade prof. 
Lojzeta Peterleta, kakor tudi samega mi
nistra za notranje zadeve Bavčarja, zah
tevam, da pridejo že enkrat na dan s 
strašljivo listo devetnajstih . (po drugih 
virih dvaindvajsetih) oseb, ki so med Slo
venci v emigraciji osumljene vojnih hu
dodelstev. Čeprav sta, tako predsednik 
Peterle, kot minister Bavčar izjavljala, da 
po niirnberškem protokolu o vojnih zlo
činih med slovenskimi emigranti ni niko
gar, ki bi ga lahko bremenili vojnih hu
dodelstev, vprašujem: Zakaj to  proti
slovje? Vprašujem tudi, zakaj me v pet
inštiridesetih letih niso obsodili?

Ker se torej slovesnosti v Kočevskem 
Rogu nisem mogel osebno udeležiti, sem 
poklical svojega nečaka inž. M. Levstika, 
ki je  namesto mene odnesel v Rog ve
nec s slovensko zastavo in z napisom: 
»1990 Domobranec Vinko Levstik — pobi
tim domobrancem 1945«. S tem sem ho
tel vsaj skromno in simbolično oddolžiti 
in poklonili spominu mučenih domobran
cev.

Ob tem še slovesno izjavljam, da ne 
bom pred nikomer klečeplazil in prosja
čil, če smem domov ali ne. Ne morejo 
mi ukrasti domovine! Ta mi pripada im 
do nje imam neodtujljivo pravico. Dovolj 
je bilo petinštirideset let linčanja na tu 
jih tleh!

Vinko Levstik, Gorica

Pozlačena srebrna fibula
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Slovenski skavtski tabori 1990
V trenutku, ko se izteka Potovalni tabor 

SZSO-TS Pota '90 in ko je že za nami 
tudi tabor volčičev in veveric goriških 
skavtov, potekajo v Ljubljani, Gorici in 
Trstu še zadnje priprave na letošnje po
letne skavtske tabore za srednjo vejo, to 
je za izvidnike in vodnice. Prizorišče le
tošnjega, nad dve sto članov obsegajoče
ga tabora slovenskih skavtov bo Žirov
nica pri Žireh nad Idrijo in sicer od 
srede, 18. do petka 27. julija. Nekatere 
skupine so se že odpravile na kraj tabo
ra, druge bodo postavile svoje Šotore v 
prihodnjih dneh, vsekakor pravočasno za 
uradno otvoritev, ki bo 18. julija ob 21. 
uri. Morda nekoliko neobičajna ura za 
slovesen začetek srečanja, a polna sim
bolne moči, ko bodo udeleženci prenesli 
s tabora skavtov iz Slovenije ogenj — 
simbol življenja in luči — vsakdo na svoj 
tabor. Simbolično dejanje torej, ki bo 
bolj kot katerakoli slovesna formalnost 
udeležence spominjala na nenehno b rat
sko povezanost vseh deset dni in še na
prej do prihodnjega podobnega trenutka.

V skavtskih krogih imenuijamo letošnji 
tabor »skupni tabor«, da ga razlikujemo 
od slovenskega Jamboree-ja, ki smo ga 
sicer planirali in ponekod celo napove
dali za letošnje poletje. Po daljšam raz
misleku pa smo prišli do skupne odloči
tve, da bo treba do tako resne pobude, 
kot je lahko vseslovenski skavtski Jam- 
boree (ki naj bi v spremenjenih razme
rah ob porajanju skavtizma v Sloveniji 
in Jugoslaviji nadaljeval nasilno preki
njeno predvojno tradicijo) priti postopo
ma, s počasnimi koraki, ki bi pripomogli 
k poglobitvi odnosov med posameznimi 
pokrajinami in deželami. Poleg tega bi 
bilo nepošteno govoriti o Jamboree-ju 
ob odsotnosti nekaterih važnih kompo
nent slovenskega skavtizma, kot so ko
roški skavti in slovenski skavti iz Kanade.

Letošnji tabori bodo med drugim' po
tekali tudi v znamenju vedno večjega 
uveljavljanja slovenskega skavtizma v 
mednarodnih forumih. Poleg uradnih in 
neuradnih stikov, ki jih  je  naša organi
zacija imela z italijansko Agesci, a tudi 
z dragimi skavtti v Italiji in drugod po 
Evropi (Katalonci, Nemci idr.), se bo 
Peter Lovšin, načelnik ZSKSS (Zveza slo
venskih katoliških skavtinj in skavtov) 
udeležil svetovne skavtske konference, ki 
bo konec julija letos v Parizu in na ka
tero ga je  osebno povabil svetovni skavt
ski urad v Ženevi, ki v zadnjih mesecih 
natančno sledi razvoju skavtizana v Slo
veniji in Jugoslaviji

Naj tu predstavim koledar nekaterih 
pobud, ki bodo med seboj povezale vse 
taboreče:

kot rečeno bo uradna otvoritev 18. ju 
lija ob 21. uri na taboru ZSKSS;

v nedeljo, 22. julija bo dan obiskov, 
na katerega so vabljeni ne le starši in 
prijatelji, ampak tudi vsd, ki se za skav- 
tizem in življenje v naravi zanimajo; na 
sporedu je  skupna maša na taboru B 
SZSO-TS;

v ponedeljek, 23. julija, s pričetkom 
ob 9. uri je  na sporedu dan skavtskih 
spretnosti. To bo trenutek, ko se bodo 
posamezni vodi razbili, da se sestavijo 
večje interesne skupine, ki jih bodo ob 
tej priložnosti vodili nekalteri strokovnja
ki. Udeleženci bodo mogli izbirati med 
sledečimi tehničnimi delavnicami: alipini- 
zean, prehod čez reko, zgradba splava, 
zgradba visečega bivaka, zgradba jasli za 
krmo, zgradba gnezd, zgradba mostu, mi
mika, opazovanje živali, gasilska skupina.

27. julija pa bo ob 17. uri slovesen 
zaključek z mašo na taboru SZS0-5GS.

S tem se bo tudd uradni del velikega 
skavtskega srečanja zaključil. Nekateri ta
bori se bodo sicer nadaljevali, a le še za 
nekaj dni, nakar bo narava ponovno za- 
kraljevala v vsej svoji mogočnosti im

tišini.
Običajno so poletni dnevi namenjeni 

oddihu, sprostitvi, za naše voditelje pa 
postanejo počitnice skoraj najbolj napor
no obdobje v letu. A po prvih negotovo
stih na kraju  tabora se kaj kmalu spre
menijo v obdobje zadoščenja in skupne
ga navdušenja, zdravega življenja ne le 
v naravi, ampak kolikor se da z nara- 
vo-božjim stvarstvom, z ljudmi, ki nas 
prijazno gostijo, z vsami brati in sestra
mi skavti. In prav tako želimo, da bi 
postalo tudi letošnje skupno taborjenje 
pri Žireh.

*  *  *

Nedelja obiskdv 22. julija. Spored: ob 
10. uri skupna sv. maša na taboru B 
skavtov iz Trsta. Po maši možnost ogleda 
taborov. Ob 16.30 skupni taborni ogenj 
prav tako na taboru B skavtov iz Trsta.

Tajništvo SZSO-TS

K a j bo s K rašk im  parkom  ?

Bazovica
Leta 1336 je Bazovica zgradila prvo cer

kev in jo je  škof Pace da Vedano posvetil 
sv. Mariji Magdaleni. Leta 1633 so jo  po
večali in jo je posvetil škof Pornpej Coro- 
nini, vedno v čast sv. Mariji Magdaleni. 
Leta 1857 so v enem letu zgradili sedanjo 
veliko cerkev. Pet let kasneje jo je posve
til škof Jernej Legat in je v glavni oltar 
položil relikvije tržaških mučencev sv. Ju
sta, Zenona in Justine in tudi sv. Mohor
ja  in Fortunata.

Vsako leto se naša župnija spomni teh 
dogodkov in počasti farno zavetnico sv. 
Marijo Magdaleno. Tudi letos, v nedeljo 
22. julija bo v cerkvi slovesnost ob 10.30. 
Pri njej bodo sodelovali tudi otroci iz ko
lonije v Dragi. Zelo bomo veseli — ne 
samo vaščani — tudi in predvsem otroci 
iz kolonije, če se bodo teh svečanosti 
udeležili tudi starši in prijatelji o trok ko
lonije.

Po maši bo v Slomškovem domu od
p rtje razstave tržaške slikarke Lili Lu- 
pieri, ki že 25 let poustvarja z barvami 
lepote narave. Razstava bo odprta od 22. 
julija do 22. avgusta.

Širite „ Katoliški g las"

Vprašanje Kraškega parka je  že leta 
prisotno na tržaškem političnem prizori
šču, saj je pravzaprav političen problem. 
Vse se vrti okoli vprašanja, kdo bo ta 
(morebitni) park upravljal: naravovarstve
niki, znanstveniki, javni upravitelji, Kra
ška gorska skupnost, Kraševci sami? In 
še: ali bo ustanovitev tega parka res v 
skladu z dejanskimi potrebami in interesi 
kraškega prebivalstva?

'Stališča nekaterih (npr. naravovarstve
nikov) povzročajo nemalo bojazni. Deželni 
svetovalec »zelenih golobice« Andrea Weh- 
renfening se namreč zavzema za to, da 
bi na Krasu ustanovili »naravni park« po 
zgledu tistih, ki se nahajajo v Piemontu 
in katere upravljajo bodisi jaVni upravi
telji kakor tudi znanstveniki. Vprašanje 
je, kako bo vse to vplivalo na kmetijstvo, 
živinorejo itd. Lahko bi tem panogam 
zadalo smrtni udarec. In še: kdo bodo ti 
javni upravitelji in znanstveniki? Bodo 
domačini ali pa ljudje, ki so prišli iz 
drugih krajev in ki bodo o Krasu bolj 
površno informirani ter bodo gledali sa
mo na znanstveno plat tega področja? 
Kako pa bo ustanovitev »naravnega par
ka« na Krasu vplivala na narodnostni se
stav prebivalstva.

Prisotna je torej kopica vprašanj, s ka
terimi se bo treba spoprijeti. Kljub ra
znim okroglim mizam, člankom, inter
vencijam in sestankom se pa zdi, da je 
prebivalstvo tudi tokrat nekako potisnje
no v ozadje, da dejansko ne odloča o 
usodi svojega Krasa in da si slednjo vlo
go privzemajo drugi. Ali se ponavlja pri
mer sinhrotrona? Trdno upamo, da je to 
samo naš osebni vtis. - I. 2.

Draga
Počitniška kolonija. 9. julija je dospelo 

50 otrok v kolonijo .Imajo skrbne in spo
sobne osebe, ki gledajo nanje. Prejšnjo 
nedeljo so peli v cerkvi na Pesku ob 
spremljavi kitare. Trikrat tedensko jih  av
tobus vozi na kopanje v Sesljan. V nede-

Jubilejno slavje ACM na Vejni
Že 25 let se Apostolstvo sv. Cirila in 

Metoda (ACM - v osebi predsednika dr. 
A. Kosmača) v našem zamejstvu trudi, 
da svoje člane seznanja in uvaja v eku
mensko miselnost. Saj ekumenizem ni 
privilegij elitnih strokovnjakov, vsi smo 
poklicani k ekumenski ohčestvenosti za
obseženi v Jezusovih besedah: »Da bi bili 
vsi eno«.

Izraz »ločeni bratje« ni več v rabi. Da
nes preprosto govorimo o bratih  lutera- 
nih, anglikancih, pravoslavnih in o b rat
skih Cerkvah. Pojav mnogostranskih iz
razov vernosti pomeni prisotnost Sv. Duha 
v Cerkvi in v svetu.

Ves zunanji sijaj vsakoletnega bogosluž
ja  na Vejni ima smisel, če smo dojeli 
njegovo duhovno vsebino. Novomašnitoi, 
srebrno- in zlatomašniki, skavti in narod
ne noše so potrebni zunanji okvir, ki naj 
vodi h  globlji zavesti tiste duhovne ši
rine tako značilne za sv. Cirila in Metoda.

Letošnjega slavja so se udeležili upo
kojeni beograjski nadškof Alojzij Turk, 
zlatomašnik Dominik Pegan, srebmomaš- 
nik dr. Jože Markuža in večje število 
drugih duhovnikov, med njimi dr. K. Hu
m ar z Goriškega.

Predstavnici obeh skavtskih vej, prof. 
Bruna Ciani in katehistinja Giorgina Pi

sani sta jubilantom čestitali in jim  po
klonili cvetje. Prof. Ivan Artač je  nad
škofu še posebej čestital in občinstvu na
nizal številne zasluge, ki si jih  je prido
bil na svojem misijonskem delovanju po 
Makedoniji ter deset let kot nadškof v 
Beogradu. S svetniškim škofom Gnidov
cem se je  moral spoprijemati s težavami 
Slovencev v Makedoniji. Naši slovmski 
romarji so v nadškofu Turku imeli odlič
nega vodiča po srbskih samostanih. Pre
močrtnost in doslednost sta mu naložili 
tudi nekajmesečni zapor. Z uredništvom 
lista Blagovest, stiki s pravoslavjem, teo
loško fakulteto in mnogovrstno dejav
nostjo je  prejel najvišje priznanje in bil 
imenovan za beograjskega nadškofa.

V mašnem nagovoru je nadškof pouda
ril, kako je  praznik slovenskih apostolov 
Cirila in Metoda pomemben za ves slo
venski narod. Naše kulturno bogastvo je 
pognalo iz njunega genialnega dela. Ker 
je  tisto nedeljo v Sloveniji potekal sim
bolični pogreb za številne žrtve povojnih 
časov, ni mogel mimo dejstva, da toliko 
naših bratov ni imelo pravice do častne
ga pokapa in lastnega groba. Bil je to 
dan sprave, vsem pa opomin, da se kaj 
takega ne bi več ponovilo in da z vsemi 
ljudmi živimo v miru. - F. V.

ljo so se podali peš v Botač in k Mariji 
na Pečah. Zadovoljni so bili, ko so se 
kopali v Glinščici.

Pogosto imajo zvečer lepe filme, gledajo 
diapozitive iz prejšnjih kolonij. Dr. Si- 
munič, ki je  bil dve leti v Afriki, bo ta  
teden prikazal film iz tistega dela sveta. 
Z veseljem pričakujejo izlet v Vicenzo na 
Monte Berico. In to bo zadnji teden ko
lonije, ki se bo zaključila 29. julija s pri
reditvijo. Tudi g. škof Bellomi je obljubil, 
da jih  bo obiskal. Drugi obiski bodo sa
mo še zadnji dan, ko bo v Dragi zaključna 
prireditev. Starši se bodo mogli srečati 
z otroki tudi v nedeljo, 22. t.m. na pra
znik farne zavetnice v Bazovici ob 10.30.

R A Z N O
Skavti si osvajajo Evropo

Skavtska organizacija je  bila vedno med
narodna, toda v državah z realnim socia
lizmom je bila prepovedana. S perestroj
ko v Rusiji in z demokratizacijo režimov 
vzhodne Evrope so se odprla vrata tudi 
skavtski organizaciji.

Od 23. do 27. ju lija  bo v Parizu med
narodna skavtska konferenca. Povabljeni 
so tudi skavti iz Češkoslovaške in Madžar
ske, k jer se obnavlja skavtizem. Celo 
Rusija priznava skaVtsko organizacijo. Na 
pobudo ustanove Unesco bo večje število 
skavtov iz SZ gostovalo na Zahodu. Ita
lijanska skavtska organizacija Agesci bo 
sprejela sto mladih skavtov iz čemobyla. 
Mednarodna ustanova »Pro victima« bo 
denarno podprla te dečke s 400 franki na 
osebo. Iz Rusije bodo prišli za tri tedne 
dečki v starosti od 12 do 15 let, kar je 
pravšnja starost za skavte. Izbrali so jih  
med najrevnejšimi in med sirotami brez 
staršev v okolici čemObyla.

Nam neznan način praznovanja
Msgr. Illiano, ki je škof dveh škofij (No- 

cera Inf. in Sarno) je  izdal stroga navo
dila, kakšna naj bodo verska praznovanja. 
Procesije hoče obvarovati pred razkoš
jem in posvetnostjo. Procesije morajo 
biti izpovedovanje vere. Objavi naj se 
vsota zbranega denarja za taka slavja. 
Vsaj 10% zbranega denarja mora iti v 
dobrodelne namene. V procesijah se je  
treba izogibati vsega, kar bi izražalo ver
ski fanatizem. Tako prepoveduje: obešati 
bankovce na sveto podobo; ustavljati pro
cesijo, da si udeleženci privoščijo malico; 
ne zadovoljevati zahtev posameznikov; 
med procesijo naj ne igra godba; v pro
cesiji ne smejo biti ljudje, ki niso pri
merno oblečena; v procesiji naj se nosi 
vedno samo en kip; v procesiji m ora biti 
vedno prisoten duhovnik.

Pred praznovanjem naj bo vedno devet- 
dnevnica za duhovno pripravo. Praznova
nje se ne sme izroditi v samo folkloro.

Zlate maše v Hongkongu
Misijonar Stanko Pavlin piše: »Jutri (16. 

junija) bomo imeli tukaj veliko sloves
nost: en naš diakon bo posvečen v mašni- 
ka, štirje naših patrov pa bodo obhajali 
50-letnico mašništva: en Nemec, dva Ni
zozemca in kitajski pater Francis Wang, 
ki je delal z nami v Kunmiingu (p. An
drej Majcen in jaz), potem pa je preživel
v komunističnih ječah in na prisilnem 
delu 30 let. Sedaj je tukaj med nami v 
Hongkongu in bo obhajal zlato mašo!«

Koroške novice
Modestov dom. 3. julija zvečer so se 

dijaki vseh treh Mohorjevih dijaških do
mov, njihovi vzgojitelji, starši in prija
telji zbrali v Modestovem domu v Celov
cu. Ne samo z namenom, da s progra
mom zaključijo šolsko leto, temveč v p r
vi vrsti, da v svoji sredi pozdravijo nek
danjega vzgojitelja Andreja Baligača kot 
novoanašnika. Po posvetitvi je bila to nje
gova prva darovana maša — »pravo« novo 
mašo je  imel potem doma v Sloveniji 8. 
julija.

Slovesnosti se je  udeležilo več salezi
janskih sobratov (slovensko in nemško 
govorečih), med njim i tudi inšpektor g. 
Stanko Hočevar. Novamašniku je pridigal 
ravnatelj Modestovega doma mag. Jože 
Arfdolšek.

V petek, 13. julija, je bil Modestov dom 
ponovno središče pomembnega dogodka.
V pogovoru za boljše sodelovanje in razu
mevanje sta se sestala avstrijski zunanji 
minister dr. Alojz Mock in predsednik 
slovenske vlade dr. Peterle (v spremstvu 
ministra dr. Rupla). Čeprav je  bilo prvot
no mišljeno le srečanje z NSRS, so se 
v dvorani doma zbrali predstavniki vseh 
organizacij koroškega kulturnega in poli
tičnega življenja.

Ločena mišljenja in nesporazumevan j a 
med lastnim narodom, predvsem pa toli
ko različnih organizacij v prid ene same 
manjšine — to je tema, ki moti ne samo 
slovensko govoreče, temveč tudi tiste, ki 
se zanje potegujejo. Celo dr. Mock je  po
vedal, da za manjšino ne morejo na Du
naju ničesar narediti, dokler sami med 
seboj ne bodo enotni. Zato ostane le upa
nje, da bo do tega prišlo.

Srebrna maša. V nedeljo, 8. julija, se je 
v .prijazni cerkvi v Št. Petru na Vašinjah 
zbrala velika množica vernikov, prijateljev 
in sorodnikov, da se skupaj s slavljen
cem — rektorjem tinjskega Doma in vo
diteljem slov. oddelka Dušnopastirskega 
urada v Celovcu g. Jožetom Kopeini- 
gom — zahvalijo za 25 let mašniškega 
delovanja. Srebrnamašnika sta pri oltarju 
spremljala tudi dva indijska duhovnika, 
ki sta ju  podpirali dve koroški fari, pri
digar (ki mu je  želel otroško srce vere, 
materinsko srce ljubezni in moško srce 
dejanj, vse pa povezano z božjim blago
slovom) pa je  bil dekan Kristo Srienc. 
Sedanji šontpetrski župnik g. Jože Vale- 
ško je slavljencu podaril lepo svečo kot 
simbol njegovega darovanja za druge in 
povezavo med obema naradoma na Ko
roškem.

Praznovanje se je po maši nadaljevalo 
pri Šolskih sestrah v Št. Rupertu, kjer so 
na koncu imeli tudi pete litanije in bla-

gOSlOV' R .B .
G. Jožetu Kopeinigu, uredniku »Nedelje«, 

tudi naše iskrene čestitke!

Obljuba nove šole
Posestnik Sante Trentin je izročil svoji 

župniji Villafranca p ri Veroni 500 milijo
nov lir za zgraditev novega otroškega 
vrtca. Tako je izpolnil obljubo, ki jo  je 
dal svoji ženi pred njeno smrtjo.

Leta 1941 je Trentin prejel vpoklic, da 
mora na rusko fronto. Njegova žena se 
je tako prestrašila, da se ji je prekinila 
nosečnost in je zgubila otroka. Po mo
ževi vrnitvi s fronte nista mogla več imeti 
drugih otrok. Žena je  želela, da pomagata 
zgraditi nov vrtec, ker stari ni bil več 
vreden tega imena, če  sama nim ata otrok, 
ga bodo obiskovali vsaj drugi otroci. 
Krajevni župnik pravi, da bodo čez eno 
leto otroci že lahko uporabljali nove pro
store po zaslugi dobrotnikov, ki jih  ima
ta tako rada.Tako se Bog igra z nami ljudmi.
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STANKO ZORKO

Po romanju in potovanju 
na Madžarsko

ESZTERGOM - SZENTENDRE
Mesto Esztergom je bila prva madžar

ska prestolnica, še vedno pa je  sedež 
madžarskega kardinala. Stolnica ima mo
gočno kupolo. Za stolnico se svet strmo 
spušča proti Donavi. Na drugi strani re
ke pa je precej veliko slovaško mesto 
novejšega datuma, kot pričajo zgradbe.

Na povratku smo se ustavili v majhnem 
mestu Szentendre (Sv. Andrej). Mesto je 
živa priča preteklih hudih časov, ko so 
ljudje bežali pred  Turki. Madžarski kralj 
jim  je  tu  dovolil naselitev. Ubežniki so 
bili pravoslavni Srbi. V m estu je  kar šest 
večjih in manjših pravoslavnih cerkva in

ena katoliška. Hiše so ohranile starinsko 
obliko. Sredi mesteca je  obširen trg  s 
križem na sredi in trgovino na prostem. 
Žene ponujajo turistom vsemogoče plete
nine in  vezenine, prave umetnine. Pozoren 
sem postal na veliko čističo. N ikjer no
benega papirčka, nobene smeti.

Zadnji dan bivanja v Budimpešti smo 
imeli romarsko mašo v Marijini božje- 
potni cerkvi zunaj mesta. Zanjo skrbijo 
redovniki serviti. Pred cerkvijo je velik 
park, ki m u dajejo senco velika drevesa.

Ro kosilu so skoraj vsi obiskali otok 
sv. M arjete sredi Donave, Po razlagi vo
dičke ke kralj Bela IV. v stiski zaobljubil 
hčerko Marjeto. Na otoku sredi reke je 
zanjo zgradil samostan. Hčerka se je  zna
šla v samostanu z devetimi leti in v 
njem živela 20 let, do smrti. Leta 1938

so jo  razglasili za svetnico.

STANJE NA MADŽARSKEM

O sedanjem stanju v državi nam. je  ve
liko povedala vodička Marta. Po krivdi 
realsocializma živi večina ljudi na meji 
revščine. Delavske plače so nizke, pov
prečno 200.000 lir mesečno v našem de
narju. Stanovanja so m ajhna in novopo- 
ročenoi živijo skoraj redno skupaj s star
ši, ker drugače ne zmagujejo stroškov. 
Najemnine so pa res nizke. V mestu se 
pomanjkanje ne opazi toliko, le mnogo 
hiš kliče po popravilu. Po deželi pa so 
hiše revne. Nakup avta je pravi problem, 
najprej zavoljo denarja, potem pa zaradi 
dveh ali treh let čakanja.

Ljudje so pridni in delavni in si po
magajo na vse načine. Na trgih je po

gosto videti muzikante, ki zabavajo tu
riste, pred njimi pa je  na tleh klobuk 
za darove. Igrajo na citre, violino, tro
bento, piščali. Vodička nam je povedala, 
da se mnogi Madžari navdušujejo, da bi 
postal predsednik države sin zadnjega 
avstrijskega cesarja Otto Habsburški. Na
glo odpravljajo sledove enopartijskega si
stema. Važno mesto pri obnovi ima Cer
kev.

NAZARJE

Na povratku v petek, 6. julija smo se 
za sv. mašo ustavili v Nazarjah v Savinj
ski dolini. V bližini Mozirja sredi doline 
je griček z Marijino cerkvijo. Im a dva 
zvonika. Ob cerkvi je samostan klaris, v 
katerem je sedaj 7 redovnic. Na hribu 
je  škof Tomaž Hren dal postaviti loret-

sko kapelo po vzorcu v Loretu. Njegov 
naslednik pa je  hrib izročil frančiška
nom, ki so pred Turki pribežali iz Bosne. 
Ti so pozidali cerkev in samostan. V sa
mostanu je  sedaj Dam duhovnih vaj, za 
katerega skrbi p. Hieronim Žveglič. Kraj 
je izredno slikovit in lep. Vredno bi bilo 
tja  organizirati enodnevno romanje. Mi 
lepote in frančiškanske gostoljubnosti ni
smo mogli veliko uživati, ker nas je  pri
ganjal čas, da se ne bi preveč pozno vr
nili v Trst.

Romanje in potovanje je  potekalo ure
jeno im m im o, v Budimpešti predvsem po 
zaslugi prijaznih in sposobnih vodičk. Do
mov smo se vrnili obogateni z novimi 
spoznanji in tudi duhovno bogatejši.

(KONEC)
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Dragi rojaki! Pravijo, da nas je Slovencev po svetu  — izseljencev, zamejcev 
in zdomcev — okrog 700.000. Bodisi doma, bodisi v  tujini se mora Slovenec 
zavedati skupne zgodovine in pripadnosti istemu narodu. Čas počitnic v 
domovini naj bi bil tudi priložnost za razmišljanje in skupno molitev. 
Pridružite se nam!

SSKIE
Svet slovenskih krščanskih izseljencev v Evropi 

vabi na 
VIŠARSKO SREČANJE 

v nedeljo, 5. avgusta na Svetih Višarjah

V Višarskem domu predavanja na temo: »Slovenija evropska 
dežela«.
10.00 J. Šavli: Slovenska država Karantanija.
11.00 V. Rajšp: Vpliv evropske misli na Slovenskem  v 19. stol.
V cerkvi
13.00 slovesna maša, ki jo bo daroval škof J. Jenko.

Romanje v Assisi
Od 3. do 6. oktobra bo medškofijsko 

romanje v Assisi, na grob siv. Frančiška. 
Tja bodo poromale štiri škofije naše de
žele. Odbor, ki ga je  imenoval g. nad
škof, je  že pripravil podroben spored ro
m anja in srečanj. Med člani odbora so 
tudi naše šolske sestre, saj so edini fran
čiškanski ženski red v naši nadškofiji.

Ker je  prim em o, da se tega romanja 
udeležimo tudi Slovenci, organizira žup
nija sv. Ivana v Gorici v sodelovanju s 
šolskimi sestrami poseben avtobus za ver
nike štandreške in devinske dekanije.

Kdor se želi udeležiti, naj se prijavi v 
Za?vodu sv. Družine v Gorici (tel. 530341), 
kjer lahko dobi zaželene informacije. Ur
nik vpisovanja: vsak dan od 10. do 12. ure. 
Vpisovanja se zaključijo v soboto 4. av
gusta. Cena rom anja (vožnja, hrana, pre
nočišče) je 285.000 lir. Pridite, poklonimo 
se sv. Frančišku!

Pobuda za obnovitev procesije 
na Prevalu
Marijina cerkev na Prevalu je  stoletija 

klicala k sebi posebno Furlane in Brice. 
Vsako leto je  bil tu  poseben praznik ob 
Velikem šmarnu, 15. avgusta. Ob svetišču 
so se zbirali verniki obeh narodnosti v 
skupnem češčenju Matere božje.

Od zadnje svetovne vojne tega ni več, 
kar cerkvice ni več. Med vojno so jo  de
loma porušili, deloma požgali. Ostalo je 
le nekaj zidov. Marijino podobo so od
nesli v župnijsko cerkev v Moši. Podoba 
je  častitljiva tudi zavoljo starosti, saj je 
najbrž bila naslikana v 15. stoletju.

Župnija v Moši želi obnoviti to staro 
tradicijo in na praznik Vnebovzete znova 
imeti procesijo na Prevalu z Marijino 
podobo. Prav bi bilo, ko bi s skupnimi 
močmi obnovili tudi cerkvico, saj segaijo 
njeni začetki v 14. ali celo v 13. stoletje.

Mednarodno zborovsko 
tekmovanje »Seghizzi«
V soboto, 14. julija se je  zaključilo 

mednarodno zborovsko tekmovanje »Se
ghizzi«. Daljše poročilo objavimo prihod
njič.

Letošnja 20. obletnica tega našega vse
slovenskega praznika je  imela velik od
mev po vse?j slovenski zemlji, bodisi gle
de ansamblov, ki so bili letos zelo šte
vilni tako iz matične domovine kot iz 
zamejstva (Primorske in Koroške), bodisi 
glede številnega občinstva, ki si je  naš 
festival ogledalo v živo ali slišailo preko 
radijskega sprejemnika.

Tega se je z organizatorji veselila vsa 
vas, saj simo lahko vsi ponosni na tak 
uspeh. Mislimo, da je  bilo to  v veliko 
zadoščenje vsej mladini, ki se je  v pri
jetnih poletnih večerih zbirala mod Bo
rovci in v veseli družbi pripravljala pri
zorišče letošnjega festivala.

Sicer je  treba poudariti, da se je  pose
ben Odbor, ki so ga sestavljali le ožji 
člani društva, že nekaj mesecev stalno 
sestajal in koordiniral intenzivno priprav
ljalno delo. Da bi bilo vzdušje ob letoš
njem jubilaju res praznično, so organiza
torji poskrbela za nekatere novosti.

Predvsem so se hoteli primerno zava
rovati pred morebitnimi vremenskimi mu
hami, ki so že nekaj let bile na dnevnem 
redu, zato so pokrili oder in celotni buf- 
fet z jekleno streho. Funkcije so bile po
razdeljene po zmožnostih. Tako sta dela 
v zvezi z okrasitvijo odra prevzela Hija- 
cint Jussa in Jelko Komjanc, ki sta na
slikala sceno. Napis »Števerjan 90« je v 
zlatih črkah blestel iz motiva slovenske 
trobojnice.

Tudi razsvetljava in ozvočenje sta bili 
letos v rokah že izkušenih članov. Elek
triko sta napeljala in urejala Branko 
Terčič in Dominik Humar, tonski m ojster 
pa je bil Niko Klanjšček. Ob priložnosti 
je  društvo izdalo bogato opremljeno bro
šuro, ki je bila letos v prim erjavi s 
prejšnjim i res 'izredna.

Poleg raznih seznamov vseh posamezni
kov in tvrdk, ki so na kateri koli način 
pripomogli k lepSemu uspehu, vsebuje 
knjižica slike nastopajočih, besedila ne
katerih pesmi, s katerimi so se ansambli 
predstavili, in kratko zgodovino vseh do
sedanjih festivalov. K slednjemu so pri-

Pok. Danilo Bajt
V soboto, 14. julija smo se v števerjanu 

poslovili od Danila Bajta, ki je  nenado
m a preminil v četrtek zjutraj. Rodil se 
je  v Števerjanu 10. oktobra 1913; v družini 
je  bilo šest otrok. Izbruhnila je  prva 
svetovna vojna: kot 19-mesečni dojenček 
je  moral v begunstvo na Ježico pri Ljub
ljani. Pet let sta r se je vrnil v rojstni 
Števerjan, ki je bil do tal porušen.

Leta 1923 je  izgubil očeta, ki je umrl 
za vojnimi posledicami. Otroštvo je  pre
življal v siromaštvu. Osnovno šolo je  obi
skoval in dovršil v Števerjanu. Leta 1933 
je  šel k vojakom, in sicer v Abesinijo, od
koder se je vrnil leta 1937. Ob izbruhu 
druge svetovne vojne je  bil ponovno vpo
klican pod orožje, k jer je  ostal do kapi
tulacije Italije leta 1943.

Vrnil se je v Števerjan in  se vključil 
v partizansko gibanje. Kot italijanski vo
jak je  Danilo opravil bolničarski tečaj v 
Bologni, kar mu je prav prišlo kasneje 
v partizanih. Po vojni si je ustvaril dru
žino in se poročil z Dionizijo Mužina, ki 
mu je rodila sina in dve hčeri. Skupaj z 
ženo sta obnavljala požgani dom. in zapu
ščeno kmetijo.

Pokojni Danilo se je  pridno udejstvoval 
tudi na kulturnem področju: polnih dva
najst let je bil predsednik Katoliškega 
prosvetnega druištva v Števerijanu. Kot 
priznan in izkušen bolničar je v potrebi 
vedno rad nudil vaščanom prvo pomoč.

Pokojnemu želimo, naj v m iru  počiva 
v domači zemlji, svojcem pa izrekamo 
občuteno krščansko sožalje.

Sožalje
Ob nenadni izgubi dragega 

DANILA BAJTA 
izreka iskreno sožalje ženi Dioniziji, sinu 
Jožetu, hčerkama Anastaziji in  Nežici ter 
vsem ostalim sorodnikom.

Sekcija SSk - Števerjan
*  $  *

SKPD »F. B. Sedej« - Števerjan se spošt
ljivo klanja spominu nekdanje predsed
nika

DANILA BAJTA
in izraža svojcem iskreno sožalje.

spevali svoje spomine starejši člani druš
tva in drugi vaščani. Najlepši dokument 
pa, ki bo ostal od tega festivala, je ka
seta z najlepšimi melodijami, ki so bile 
izvedene v teh dvajsetih letih.

NASTOPAJOČI ANSAMBLI
Po tako skrbnih pripravah organiza

torji niso pričakovali drugega kot lepo 
vreme. Prišla je tako sobota: med Borov
ci in na trgu pred cerkvijo je kar mrgo
lelo mladine, ki je čakala na prihod an
samblov in uglednih gostov. Vsak je  bil 
res prijazno sprejet v našem borovem 
gozdiču.

V popoldanskih urah se je zglasilo na 
sedežu društva 21 ansamblov, in sicer: 
Podkranjski fantje, Goriški fantje, Jože 
šum ah, Zvezde, Karavanke, Jasmin, Dru
žina Lipuš, Štaljerskih sedem, Primorski 
fantje, Mariborski kvintet, Drago Elikan, 
Taims, Zvončki, Tržaški narodni ansam
bel, Obzorje, Generacije 69, Vrtnica, Vesna, 
Tone Žagar, Danilo čam em ik, Braitje Sto
par.

Vsi so imeli možnost, da so svoje sklad
be posneli za Radio Trst A in za RTV 
Ljubljana, poleg tega so se mogli za od
dih okrepčati v buffetu, ki je  deloval že 
od zgodnjih popoldanskih ur. Kot po na
vadi je  bil dobro založen z najrazličnej
šimi vrstami briškega vina, pa tudi drugih 
pijač in jedil na žaru ni manjkalo.

PRVI VEČER
V soboto ob 21. uri je tajnica društva 

»F. B. Sedej« odprla večerni koncert z 
nekaj priložnostnimi mislimi in pozdravi, 
nakar je  stopil na oder naš dolgoletni 
sodelavec-napovedovalec Bar jan Šneber
ger, ki nam že 17. leto po vrsti rade volje 
priskoči na ,pomoč s svojim prijetnim ' gla
som. Tako so se lepo zvrstili posamezni 
ansambli in vsi bolj ali manj pogumno 
izvedli po dve pesmi, ki sta bili po p ra
vilih festivala prvič zaigrani.

Po nastopu se je  sestala komisija za 
glasbo, ki so jo sestavljali: Lojze Hlede 
(predsednik), Boris Hladnik, Franc Poha- 
jač, Tomaž Tozon, Matej Teipin in Anka

Čemic. Res niso imeli lahkega dela, če
prav so morali narediti samo selekcijo za 
finale. Določili so, da jih  je samo 13 
vrednih tega privilegija, čeprav so bili 
morda tudi drugi pridni. Taka so pač 
pravila!

Večer se je nato nadaljeval v veseli 
družbi do zgodnjih ju tranjih  ur, kar pa 
seveda ni novost za vse dosedanje festi
vale.

FINALE IN ZMAGOVALCI
V nedeljo so se srečni finalisti ponovno 

predstavili številnemu občinstvu. Posame
zne nastope je  poletg napovedovalca po
vezoval znani slovenski hum orist Vinko 
Šimek (Jaka Šraufciger).

Po koncertu se je morala komisija za 
glasbo dokončno izreči za najboljše. Do
ločila je, da je  svojo izvedbo naj lepše 
prikazal ansambel Taims z Opčin, kate
remu so hkrati podelili tudi posebno na
grado za najboljši zamejski ansambel. Tu
di ansambel Štajerskih sedem je odnesel 
eno najlapših nagrad, ker so imeli naj
boljšo melodijo. Ansambel Bratov Stopar 
je tudi požel zavidljiv uspeh, saj so mu 
glasbeni izvedenci dodelili drugo najbolj
šo izvedbo.

Komisija za besedilo, ki sta jo  sestav
ljala Saša Martelanc in Loreta Humar, je 
nagradila Nandeja Razborška za pesem 
»Nekoč bom pel«. Tudi to pesem so iz
vajali B ratje Stopar iz Mengša. Občinstvu 
so najbolj ugajali fantje in deikleta iz 
Nove Gorice, združeni v ansamblu Vrt
nica.

Poleg ansamblov so letos prejeli tudi 
posebna priznanja vsi naši dolgoletni so
delavci in to so:

— ansambel »Lojzeta Hledeta«, ki je  bil 
praktično prvi pobudnik festivala in še 
vedno pomaga pri organizaciji;

— SKPD »F. B. Sedej«;
— Tomaž Tozon, ki nam stoji Ob strani 

že od prvega festivala;
— Radio Trst A, ki povezuje s svojimi 

registracijami in oddajami v živo vse na
še znance in prijatelje, ki se ne morejo 
osebno udeležiti festivala.

K ar se tiče tekmovalnega dela festivala, 
ga je bilo po nagrajevanju konec. Orga
nizatorji so si v večernih urah omislili 
koncert znanega ansambla Avsenik, tako 
da bi lahko v vesdli družbi zaključili ve
čer ob prijetni kapljici in ob poskočnih 
polkah ,a bolezen v vrstah ansambla je 
prekrižala te lepe načrte; zato smo na
prosili nagrajene skupine, da so predsta
vile vsaka še nekaj melodij iz svojega
repertoarji a.

Marsikdo je ob teh prijetnih vižah tudi 
zaplesal, tako da se je  veselo vzdušje 
nadaljevalo ne samo do poznih večernih 
ur, pač pa celo do jutranjih.

HVALA BOGU ZA LEPO VREME

Velika sreča, ki nam je bila letos do
deljena, je  bilo tudi lepo vreme, ki je 
vseskozi spremljalo potek festivala, zato 
smo bili ob tako uspelem prazniku še 
dodatno veseli. Menimo, da tudi vsem 
obiskovalcem ni bilo žal njihove udeležbe 
na našem festivalu. Letošnji jubilejni pra
znik smo namreč skušali čim boljše in 
vabljivejše pripraviti, zato lahko po teh 
nepozabnih trenutkih m im o rečemo, da 
je  ta naša manifestacija uspela.

Ob tej priložnosti se še enkrat prav 
toplo zahvalimo vsem, ki so nam poma
gali pri pripravah in pripomogli, da se 
je  festival tako uspešno zaključil.

SKPD »F. B. SEDEJ«

Nova Gorica
Na zasedanju novogoriške skupščine so 

svetovalci Demosa predlagali, naj se od
vzame častno občanstvo Ivanu Mačku-Ma- 
tiji, češ da je  bil od m aja 1944 do marca 
1946 kom andant Ozne, tj. prav v času, ko 
so bili naj hujši množični pokoli v Slove
niji. Glasovanje o predlogu so zaenkrat 
prenesli na kasnejši čas.

Naše revije
Mladika. Izšla je  št. 5/6. Uvodnik po

zdravlja Zarjo svobode nad Slovenijo. 
Alojz Rebula se spominja Frančka Križ
nika, mladega, nadarjenega izseljenskega 
duhovnika ob 10-letnici njegove tragične 
smrti. Pavle Zidar objavlja 'kratko črtico 
Dvojni obisk, Zora Tavčar Rebula pa na
daljuje s svojimi intervjuji s -Slovenkami. 
Tokrat je  bila na obisku p ri znani pia
nistki Dubravki Tomšič. Tudi ostala vse
bina revije je  aktualna in zanimiva.

Celovški Zvon je  zazvonil za mesec ju 
nij. Tudi Zvonova vsebina je  uglašena 
predvsem na sedanji trenutek slovenske
ga naroda. Zastopano je leposlovje, poleg 
tega pa še številni ‘drugi članki in krajša 
poročila.

Tu so še Primorsfca srečanja, št. 104/105.
V prvem oddelku so znanstveni članki, [po
svečeni predvsem Primorski, njeni seda
njosti in  preteklosti.

Bogat je oddelek za leposlovje. Med 
Zapiski pa naij omenimo kratek sestavek 
ob 90-letnici rojstva dr. Iva Juvančiča. 
Prispeval ga je Miran Mihelič.

Človeška vest in njeno 
spoštovanje
Na Novega leta dan bomo obhajali Dan 

miru. Tema prihodnjega Dneva bo: Če 
hočeš mir, spoštuj vest slehernega člo-e 
ka. Vest je namreč tista kamrica, kjer je 
človek sem s sebolj in s svojim Bogom. 
Četudi morda osebnega Boga ne priznava 
in vanj ne veruje, sam pri sebi čuti, da 
bi moral biti dober in se prej ali slej 
samega obsodi, če je  delal zlo, če se vesti 
ni držal. Prav zaradi vesti se človek v 
svojem delovanju loči od živali. Zato pra
vimo o človeku, ki dela, kot bi vesti ne 
imel, da je kot žival.

D A R O V I
Za Katoliški dom: N. N. ob zlati maši 

dr. K. Hum arja 300.000 lir.
Za Katoliški dom: K. K. namesto cvet

ja  na grob stricu Danilotu 50.000 lir.
Za Katoliški glas: dr. Felc 100.000; Ma

ruška Kuk 15.000 lir.
Za cerkev v Podgori: PD »Podgora« na

mesto cvetja na grob Antona Peršolja
75.000 ter namesto cvetja na grob Jolan
de Simšič v<d. Kuištrin 100.000 lir.

Za cerkev na Sv. gori: N. N. Podgora
50.000 lir.

Za cerkev na Opčinah: žene ob krsti 
Dragice Malalan v njen spomin 40.000; 
Lučano Močnik v spomin na ženo Eve
lino 40.000 lir.

Za CPZ sv. Jerneja - Opčine: N. N. ob 
tretji obletnici smrti inž. dr. Milana So
siča 50.000 lir.

Za CPZ v Rojanu: Ivan Buzečan 100.000 
lir.

Za misijon p. V. Kosa: N. N. ob tretji 
obletnici sm rti inž. dr. Milana Sosiča za 
gobavce 50.000; JuSta Planinšek 100.000 lir.

Za slovenske misijonarje: N. N. Štever
jan 50.000 lir.

Za misijone: Marija Trinko 50.000 lir.
Za lačne: Marija Trinko 50.000 lir.
Za slovenske misijonarje: N. N. šolska 

sestra iz Trsta 10.000 lir.
Vsem podpornikom našega lista in dru

gim Bog povrni, rajnim  pa daj večni 
pokoj!

Spored od 22. do 28. julija 1990
Nedelja: 9.00 Sv. m aša iz župnijske cer

kve v Rojanu. 9.45 Pregled slov. tiska v 
Italiji. 10.00 Mladinski oder: »Enolončni
ca«. 11.45 Vera in naš čas. 12.00 Na počit
nice. 12.40 'Pihalni orkestri. 14.10 Antologija 
humorja. 17.00 A. Rebula, V Sibilinem 
vetru.

Ponedeljek: 8.10 'Na počitnice. 9.10 M. 
Mahnič: »Valentin Vodnik«. 10.10 Koncertni 
spored. 12.00 Mofje... 12.40 Oktet Škofije 
v^Riomanjih. 14.10 Poletni mozaik. 17.10 
Teden francoske glasbene romantike. 18.00 
Aladinoma svetilka.

Torek: 8.10 Arhipelag Goli. 9.10 »Moj pri
jatelj Dani«, mladinska nadalj. 10.10 Kon
certni spored. 12.00 Usodni karakter. 14.10 
Poletni mozaik. 17.10 Teden francoske ro
mantike. 18.00 Najdaljša pot.

Sreda: 8.10 Manjšinski potopis. 9.10 »Moj 
prijatelj Dane«, nadalj. 10.10 Koncertni 
spored. 12.00 Intervju. ,12.40 Mešani zbor 
L. Bratuž iz Gorice. 14.10 Poletni mozaik.
17.10 Teden francoske romantike. 18.00 
Med zemljo in sanjami.

četrtek: 8.10 Ekologija. 9.10 »Moj pri
jatelj Dane«. 10.10 Koncertni spored. 12.40 
Z naših festivalov. 14.10 -Poletni mozaik.
17.10 Teden francoske romantike. 18.00 Ju
goslavija 1941-1945.

Petek: 8.10 Lepote naše dežele. 10.10 Kon
certni spored. 12.40 Slovenski zbori. 13.40 
Dramatizirana glosa. 14.10 Poletni mozaik.
17.10 Teden francoske romantike. 18.00 Kul
turni dogodki.

Sobota: 8.10 Kulturni (dogodki. 9.10 M. 
Mahnič: »Prešeren in sodobniki«. 10.10 
Koncert. 12.00 Poletne razglednice. 14.10 
In exilium. 17.10 Klasični album. 18.00 An
tologija humorja.

OBUESTILA
29. srečanje slovenskih duhovnikov iz

zamejstva in zdomstva bo v Domu duhov
nih vaj v kraju Tricesimo od 20. do 22. 
agvusta.

Župnijska skupnost iz Boršta vabi na 
ponovitev nove maše, ki jo bo imel novo- 
mašnik Andrej Lampret iz Šmartna pri 
Slovenj Gradcu v nedeljo 29. julija ob 
10. uri. Po maši srečanje v Krekovem 
domu.

SSG - Trst vabi na igro Marija čulka 
»S trebuhi za kruhi«, ki bo v petek 20. 
t.m. ob 21. uri v Števerjanu pred osnov
no šolo; v nedeljo 22. tjm. Ob 21. uri na 
Opčinah v Prosvetnem- domu; v ponede
ljek, 23. t.m. ob 21. uri v Kult. domu v 
Sovodnjah; v sredo, 25. t.m. ob 21. uri 
v Gospodarski zadrugi v Bazovici; v četr
tek, 26. t.m. ob 21. uri v Zabrežcu (Hri- 
benca); v petek, 27. t.m. ob 21. uri v 
parku Male brce v Dolini; v nedeljo, 29. 
tjm. ob 21. uri v Gozdni zadrugi na Pa- 
dričah.

★
Čestitke

Ob visokem življenjskem jubileju 

FELICITE ROŽIČ 
ji iz srca čestitajo in kličejo: »Felička, 
na mnoga leta!«

sestre Suzana - Augusta - Marija

KATOLIŠKI GLAS 
tednik - uredništvo in uprava: Riva Piaz- 
zutta, 18 - 34170 Gorica - Tel. 0481/533177 - 
telefax 533177 - poštni tek. račun: 11234499 
poduredništvo: Vicolo delle Rose, 7 - 34135 

Trst - Tel. 040/414646 
Registriran na goriškem sodišču pod št. 5 

dne 28.01.1949 
Odgovorni urednik: msgr. Franc Močnik 
Poštn. plačana v gotovini - skupina 11/70% 
Dovoljenje pokr. poštne uprave iz Gorice 
Izdaja: KTD Katoliško tiskovno društvo 
(Societh Tipografica Cattolica srl - Riva 
Piazzutta, 18 - Gorizia - P.I. 00054100318) 

Tiska: Tiskarna Budin v Gorici 
Cena posamezne številke: 1000 lir 

Letna naročnina: Italija 45.000
inozemstvo 70.000
zračna pošta 95.000

Oglasi: za vsak mm višine v širini enega
stolpca: trgovski oglasi in osmrtnice 500

lir, k temu dodati 19 % IVA

KATOLIŠKA KNJIGARNA 
Travnik, 5 - Gorica 

z novo upravo »SLOVIMPEX« - Tel. 0481/531407

Nudi odjemalcem vse, kar učenci in dijaki potrebujejo za 
šolo; ima bogato izbiro pisarniških potrebščin; ima na razpo
lago najnovejše slovenske knjige; je bogato založena z devo- 
cionalijami in nabožnimi predm eti ter s šolskimi učbeniki 
s popustom.

20. festival - Števerjan ’90
ORGANIZACIJA IN PRIPRAVA


